
Deník | Pátek 16. 6. 2017   |  číslo 2381   |   volný prodej 10 Kč    |   řízená distribuce   |    www.e15.cz  |     

KOMENTÁŘ: SPASÍ ZAORÁLEK ČSSD? / str. 12

 CZK/EUR • 26,210 / –0,045 Kč       CZK/USD • 23,468 / –0,114 Kč       PX • 996,74 / –0,34 %       EURO STOXX 50 • 3528,44 / –0,53 %       ZLATO • 1254,55 $ / –1,64 %

Stát vypsal tendr 
na mýtné
Ministerstvo dopravy vy-
psalo po měsících přípravy 
veřejnou soutěž na desetile-
tého provozovatele mýtného 
systému. Předpokládaná 
hodnota kontraktu činí 
29 miliard. Jde o největší 
tendr státu minimálně 
za posledních deset let. str. 4

Exportní banka úvěruje  
i vývoz středních firem
Brněnská firma Arkon Flow 
Systems dodá měřiče pro 
peruánské vodárny za 1,4 mi-
lionu korun. Úvěr získala 
od České exportní banky. 
Státní ČEB tak demonstruje, 
že se posouvá od velkých 
transakcí k menším úvěrům 
pro střední firmy. str. 5

Cimex chce někdo 
připravit o nemovitosti
Jedna z největších hote-
lových sítí Orea Hotels 
a řada dalších nemovitostí 
ze skupiny Cimex v sou-
čtu za miliardy korun čelí 
pokusu o převzetí. Patnáct 
firem, v nichž jsou reality 
umístěny, změnilo podle ob-
chodního rejstříku majitele 
i statutární orgán. Cimex 
však o tom nic netušil. str. 6

Krátce

Génius,  
který už dávno 
není Beatle
Rocková hvězda Paul 
McCartney se v neděli  
dožívá 75 let.

PROFIL

str. 14–15

Ráj umělého 
oplodnění
Obrat byznysu 
s asistovanou reprodukcí 
vyšplhal v Česku už na 
čtyři miliardy korun ročně.

BYZNYS
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MINISTERSTVO KULTURY:

U Petřína stojí 7 postav. První 
je celá, dalších ubývá. Čím 
méně těla, tím více smyslu. 
Velký sochař se dnes postavil 
za poslední z nich...

twitter.com/e15news
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Úvěrové společnosti, které se chtějí vyhnout zákonu o spotřebitelském 
úvěru, začaly poskytovat převážně podnikatelské půjčky. Zájemci si tak 
u těchto nebankovních firem půjčí, jen když si založí živnostenský list a získají 
identifikační číslo podnikatele. BYZNYS / str. 5

Nová finta:  
půjčky na



Zčápit, zbábit
Vytunelovat nebo odklonit patří k nezapo-
menutelným výrazům, které obohatily češtinu. 
Tvůrčí vztah Čechů k mateřskému jazyku nezná 
mezí, a tak přibývají další. Například zčápit 
nebo zbábit, tedy získat dotace či v přeneseném 
smyslu něco ztopit, čmajznout. Novotvary se 
mimo jiné týkají farmy Čapí hnízdo, pro niž 
tehdejší velkopodnikatel Andrej Babiš získal 
50milionovou dotaci určenou pro menší firmy. 
Pěkný je i babikoš neboli nádoba na účtenky 
z on-line pokladen. Podobná slova lze doplňovat 
na webovou stránku cestina20.cz. 
 
Po vyhazovu z vlády je o šéfovi ANO méně 
slyšet. Donedávna neodbytný pocit, že jeho 
rozchechtaná tvář na člověka vykoukne i ze 
záchodové mísy, je téměř ten tam. Když se ale 
Bohuslav Sobotka poroučel z čela ČSSD i postu 
jejího celostátního lídra, Babiš se neudržel. 
„Já jsem se na souboj s ním těšil, že si to spolu 
rozdáme jako chlapi před občany. Na to pan 
Sobotka nemá odvahu,“ rýpnul si. Ještě nedávno 
se přitom Babiš vytahoval, že bude na posledním 
místě středočeské kandidátky svého hnutí, aby si 
vyzkoušel oblibu u lidí. Že by se jich zalekl, když 
se nakonec stal jedničkou?
 
Po oznámení Sobotky rezignovat se novopečený 
lídr socialistů Lubomír Zaorálek pokusil o odleh-
čení. Řekl, že nebude odstupujícímu předsedovi 
děkovat, aby si nepřipadal jako na pohřbu. Hlav-
ně, aby si tak nepřipadal po říjnových volbách.

n Sociální demokraté 
o víkendu představí pro-
gram pro volby. Změny 
se ale dají čekat spíše 
v kampani.

Jan Pavec, Jiří Liebreich

Jen pár dní před sobotní pro-
gramovou konferencí se ČSSD 
rozhodla vyměnit svého voleb-
ního lídra pro souboj s Andre-
jem Babišem. Zatímco grafici 
z připravovaných billboardů 
mažou odstupujícího Bohu-
slava Sobotku, nový kandidát 
na premiéra Lubomír Zaorálek 
poprosil novináře do víkendové 
konference o dva dny klidu. 
„Na ní řeknu víc o tom, jak 
dosáhnout toho, aby sociální 
demokracie vypadala přívěti-
věji,“ řekl ve středu po jednání 
stranického grémia Zaorálek.

Změny ve vedení by měl v so-
botu potvrdit ústřední výkonný 
výbor. Strana představí své 
volební heslo, vizuální podobu 
kampaně a program rozdělený 

do 30 pilířů.  Sociálnědemo-
kratický senátor Jiří Dienstbier 
neočekává, že by se tento doku-
ment měl výrazněji měnit. „Je 
to právě Lubomír Zaorálek, kdo 
je zodpovědný za jeho přípravu. 
Předpokládám, že se jím bude 
chtít řídit,“ uvedl Dienstbier. 
Mezi doposud představenými 
body programu je například 
progresivní zdanění nebo 
zvláštní bankovní 
daň. 

Podle politolo-
ga Tomáše Lebedy 
je program pro 
ČSSD důležitější 
než v případě ji-
ných stran. „Voliči 
podle povoleb-
ních průzkumů 
sociální demo-
kracii více volili 
na základě programu,“ řekl 
deníku E15 Lebeda. „I tak ale lídr 
musí být přesvědčivý a silný.“

Výmluvnost a vystupování 
na veřejnosti může být podle 
Dienstbiera Zaorálkovou silnou 
stránkou, zvláště v předvo-
lebních televizních debatách. 

„Může přinést větší náboj, ener-
gii a emoce,“ myslí si Dienstbier. 
Krýt záda Zaorálkovi bude z po-
zice volebního manažera nově 
první místopředseda a ministr 
vnitra Milan Chovanec, který je 
pověřený i vedením strany.

Ne všichni ve straně ale vidí 
změny tak pozitivně. „Volební 
manažer Honza Birke (nyní už 
bývalý – pozn. red.) žádal, aby-

chom se nestříleli 
do nohy. Obávám 
se, že jsme se 
střelili do hlavy,“ 
napsal na sociál- 
ní síť Twitter 
Jeroným Tejc, 
který se v březnu 
kvůli nesouhlasu 
s vedením ČSSD 
rozhodl v letoš-
ních volbách 

nekandidovat. 
ČSSD se ke změně vedení 

rozhodla po výrazném propadu 
volebních preferencí. Poslední 
průzkum agentury Median jí 
přisoudil 14 procent hlasů, hnutí 
ANO by volilo 26 procent lidí.
 NÁZORY str. 12

ČSSD zbrojí na volby 
s novým lídrem

Protagonisté dne

Jan BIRKE

MÍSTOPŘEDSEDA ČSSD

Karel BUREŠ

ŠÉF ČESKÉ EXPORTNÍ BANKY

Petr LUKEŠ

MAJITEL SPOLEČNOSTI CIMEX

Jeho angažmá v roli volebního 
manažera skončilo. O úspěchu lze 
vzhledem k aktuálním preferencím 
mluvit jen stěží.

str.2

Banka se od obřích půjček nyní 
posunula k úvěrování exportu 
středních firem. Letos už takovým 
firmám poskytla 351 milionů korun. 

str. 5

Realitní skupina odvrací pokus 
o neoprávněné převzetí svých 
firem, hotelů a dalších nemovitostí. 
Případ už má v rukou policie.

str. 6

Zápisník  
Pavla Otta

„Zaorálek může 
do předvolebních 
debat přinést větší 
náboj, energii 
a emoce,“ myslí si 
Jiří Dienstbier.

ZMĚNA V ČELE. ČSSD se pár měsíců před volbami rozhodla pro změnu svého volebního lídra. Kandidátem 
strany na post premiéra je nyní Lubomír Zaorálek.
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CZECH NEWS CENTER a. s., největší mediální dům
s nejvyšším počtem čtenářů na českém trhu,
hledá do svého týmu zkušeného kolegu/kolegyni na pozici:

    Náplň práce:
›   prodej tištěné inzerce do portfolia našich titulů
›   rozvíjení vztahů se zákazníky
›   plnění měsíčních prodejních cílů
›   rozšiřování portfolia aktivních klientů v daném segmentu
›   samostatné zvládnutí práce s inzertním systémem

    Požadujeme:
›   zkušenosti s prodejem inzerce (reklamy) výhodou
›   výborné vyjednávací schopnosti a komunikační dovednosti
›   SŠ vzdělání
›   znalost MS Excel a PowerPoint
›   řidičský průkaz skupiny B

    Nabízíme:
›   zázemí a profesní rozvoj ve vedoucí multimediální společnosti na trhu
›   motivačně nastavený systém finančního ohodnocení (fixní a provizní odměna)
›   zaměstnanecké benefity (stravenky, příspěvek na dopravu, vstupenkyna kulturní akce aj.)
›   práci v pracovním poměru
›   pracoviště v Praze 7 – Holešovicích

Pokud Vás tato pozice zaujala, pošlete nám Váš životopis na e-mail: personalni@cncenter.cz.

INZERTNÍ PORADCE
PRO SEGMENT IT

273142/83� inzerce

n Ve hře jsou nyní tři 
varianty, které jsou 
dále rozpracovávány. 
Vítězný projekt bude 
vybrán nejpozději 
na jaře 2018.

Jan Stuchlík

Stát bude muset hrát dů-
ležitou roli při stavbě nové 
jaderné elektrárny v Duko-
vanech. A to i kdyby nakonec 
výstavba spadla na ČEZ a jeho 
dceřinou společnost, kterou 
polostátní firma pro stavbu 
nového bloku vytvořila. Vyplý-
vá to ze studie o investorském 
a finančním modelu výstavby, 
který projednal Stálý výbor 
pro jadernou energetiku. 
Nikdo ze členů výboru tento 
závěr nezpochybnil. 

Premiér Bohuslav Sobot-
ka po jednání výboru uvedl, 
že v úvahu přicházejí nyní 
tři varianty. Buď elektrárnu 
postaví ČEZ prostřednic-
tvím své dceřiné společnos-
ti, nebo tuto dceru odkoupí 

stát a stavbu zařídí sám. 
Ve hře je také možnost, že 
stát převezme určitou část 
ČEZ, která by pak elek-
trárnu postavila. „Všechny 
varianty budou rozpracová-
ny. Vítěznou vláda vybere 

nejpozději na jaře 2018,“ 
tvrdí Sobotka. 

Teď půjde o vyčíslení, jaké 
nároky budou mít jednotlivé 
varianty na státní rozpočet 
a které investorské modely 
povedou k nejnižší ceně 
elektřiny z nové elektrárny. 
Finanční garance ze strany 
vlády by přicházely v úvahu 
jen u varianty, že elektrárnu 
bude stavět sám ČEZ. Riziko, 
že elektrárna bude bez záruk 
ztrátová, je totiž podle exper-
tů vysoké.  Více E15.cz

Stát bude hrát klíčovou roli při 
stavbě nových jaderných bloků

Vznikající pražský metropo-
litní plán ještě zkomplikuje 
výstavbu v hlavním městě. 
Zaznělo to včera na Žofín-
ském fóru, kterého se zú-
častnili zástupci developerů, 
odborné veřejnosti a Institu-
tu plánování a rozvoje (IPR), 
který nový pražský územní 
plán připravuje. Nervozita 
developerů pramení ze dvou 
linií připravovaného doku-
mentu. Metropolitní plán by 
měl být schválen do konce 
roku 2022.

Připravovaný plán počítá 
s tím, že takzvaný velký 
plán bude koncipován 
poměrně obecně a zejména 
ve velkých nezastavěných 
oblastech a brownfieldech 
ho postupně doplní malé 
plány, schvalované místními 
samosprávami.

Podle bývalého ředitele 
IPR Petra Hlaváčka není 
vytvoření dalšího jedno- 
úrovňového plánu s kon-
krétním funkčním vymeze-
ním všech ploch v metro-

poli v pražském politickém 
prostředí a daném termínu 
reálný. „Jestli na něj budete 
dále tlačit, tak se celá věc 
jenom zdrží,“ uvedl směrem 
k zástupcům developer-
ských firem. 

Praha je podle stavebního 
zákona jediným městem, 
kde je možné vydávat 
kromě obecného územního 
plánu i menší pro jasně 
vymezená území. Podle IPR 
to má tu výhodu, že i před 
schválením druhé úrov-
ně regulace bude možné 
do území stavebně zasa-
hovat, zatímco v případě 
jiných nástrojů, například 
regulačního plánu, to 
možné není. Developeři se 
však obávají, že to reálně 
nebude fungovat. „Je naivní 
si myslet, že se vedle sebe 
bude moci zároveň poři-
zovat druhá úroveň plánu 
a zároveň developovat,“ 
uvedl generální ředitel 
společnosti Central Group 
Ladislav Váňa. /čtk/

Developeři mají 
z metropolitního 
plánu obavy

Ve volebním seznamu 
je nyní 16 stran
Do sněmovních voleb se 
pravděpodobně zapojí 
nejméně 16 stran a hnutí. 
Právě tolik jich aktuálně 
figuruje v seznamu, který 
na svém webu zveřejnil 
Úřad pro dohled nad 
hospodařením politických 
stran a politických hnutí. 
V přehledu oznámení chy-
bějí ze zavedených stran 
například KSČM nebo koa-
lice KDU-ČSL a Starostů. 

Na prevenci jde půl 
procenta nákladů
Na primární prevenci 
nemocí, kterou pacien-
tům poskytují praktičtí 
lékaři, jde v Česku asi půl 
procenta nákladů na zdra-
votnictví. Příjmy systému 
veřejného zdravotního po-
jištění jsou letos plánovány 
na 276,59 miliardy korun. 
Na prevenci by tak šlo asi 
1,38 miliardy korun. /čtk/

Krátce

VÍCE JÁDRA. O způsobu, jakým se bude postupovat při stavbě 
nové jaderné elektrárny v Dukovanech, se rozhodne do roku 2018.
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Více o tématu  
se dočtete v novém  
magazínu E15 Premium,  
který vyšel 12. června.

 http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/stavba-novych-jadernych-bloku-se-v-cesku-bez-statu-neobejde-1333759


| 4 | TÉMA DÁLNIČNÍ MÝTNÉ

n Největší státní za-
kázka posledních  
let má hodnotu  
29 miliard.

Jan Šindelář

Ministerstvo dopravy vy-
psalo po dlouhých měsících 
přípravy tendr na dese-
tiletého provozovatele 
mýtného. Cenu určí soutěž, 
předpokládaná hodnota 
kontraktu činí 29 miliard. 
Jde o největší soutěž státu 

minimálně za posledních 
deset let. 

Zájemci mají 
na podání 
přihlášky dva 
měsíce. S fir-
mami, které 
projdou kva-
lifikačním 
sítem, bude 
ministerstvo 
jednat, v už-
ším finále pak 
počítá s pěti 
zájemci. „Výbě-
rový proces by měl 

skončit v polovině příštího 
roku,“ řekl Ťok.

Jeho úřad se snažil 
vypsat soutěž, 

která by nena-
hrávala žádné 

technologii. 
V úvahu 
připadají 
především 
dvě: dnes 

fungující 
mikrovlnná 

a satelitní, kte-
rou využívá třeba 

Německo. Mikrovlnu 

ztělesňují mýtné brány, 
které spolu s navazujícími 
technologiemi mají podle 
dnešního správce, firmy 
Kapsch, hodnotu osmi mili-
ard korun. 

Podle Ťoka budou moci 
zájemci tato zařízení 
využít, zároveň je ale 
budou moci v nabídce zcela 
vynechat. Ředitel Kapsche 
Karel Feix to proto pova-
žuje za mrhání státním 
majetkem. „Otázkou je, 
co přesně ministerstvo 
myslí tím, že dává tuto 

technologii k dispozici,“ 
uvedl Ondřej Zaoral ze 
společnosti Inoxive, která 
mýtný systém dlouhodobě 
hodnotí. Podle Zaorala je 
třeba nejprve prostudovat 
zadávací dokumentaci; ta 
zatím nebyla zveřejněna. 
Dopravní expert a místo-
předseda ČSSD Jan Birke 
hodnotí Ťokův postup jako 
manažerskou chybu, neboť 
ministr nedal dokumentaci 
k posouzení vládě ani výbo-
ru odborníků.
 Více E15.cz

Stát vypsal tendr na mýtné

n Nyní se v infra-
struktuře soutěží až 
o 40 procent níže a já 
očekávám, že tady 
to může být velmi 
podobné, říká mini-
str dopravy Dan Ťok 
k mýtnému tendru.

Jan Šindelář

 Proč jste nastavili cenu 
takto vysoko? 
Je to cena předběžná, tedy 
není to cena, která by měla být 
dosažená. A za druhé si mu-

síme uvědomit, že v té ceně 
budou všechny náklady, tedy 
pořízení systému i desetiletý 
provoz, palubní jednotky, a je 
tam započítáno i rozšiřování 
zpoplatněné dálniční sítě. 
Nebude se tedy rozšiřovat 
formou dodatků, jako dosud. 
Plus je tam dalších 900 kilo-
metrů silnic první třídy.

 Neriskuje stát příliš, 
že jeho majetek v podobě 
současného mikrovlnného 
systému přijde vniveč? 
Já se toho nebojím, protože 
podle mě každý z těch nabí-
zejících využije možnosti ten 
majetek využít. A při neofi-

ciálních jednáních na NKÚ 
jsem byl ujištěn, že i kdyby 
se ten majetek nevyužil, tak 
by to nemělo být bráno jako 
nehospodárné nakládání. 

 
 Proč stát nevypsal sou-

těž na provozovatele toho, 
co už má?
Protože vláda rozhodla o ji-
ném vypsání. A já jsem jako 
člen vlády zodpovědný za to, 
že budu dodržovat usnesení 
vlády. Jak víte, já jsem dával 
odlišné návrhy, ty ale nebyly 
přijaty.

 
 Jak by to vypadalo, kdy-

byste rozhodoval vy sám?

Podmínky soutěže bych více 
omezil, aby stát pokračoval 
v tom, co si před deseti lety 
vybral. Ale tady byla velká ne-
jenom politická, ale i společen-
ská objednávka, abychom dali 
šanci i jiným technologiím.

 
 Nahrává tendr satelitní 

nebo mikrovlnné techno-
logii?
Nadávají nám z obou stran, 
což beru jako poměrně dobrý 
indikátor toho, že to míří 
k té technologické neutralitě. 
A to ve smyslu, že může být 
použita kombinace mikrovl-
ny a satelitu nebo jen jediná 
technologie. 

 Rovněž se hodně disku-
tuje o zmíněném zpoplat-
nění dalších 900 kilometrů 
silnic první třídy. Proč jste 
k němu sáhli?
Tady se říká, že rozšíření 
o těchto 900 kilometrů není 
hospodárné. Znamená to 
ale, že zpoplatníme jednič-
ky, které se často používají 
jako alternativa k dálnicím. 
Je za tím naléhavá žádost 
obcí, které to chtějí, týká se 
to například tahu z Plzně 
na Domažlice. A ještě k té 
ceně, dnes se v infrastruk-
tuře soutěží až o 40 procent 
níže a já očekávám, že tady 
to může být velmi podobné.

Ťok: Rozšířením mýta vycházíme vstříc obcím

Tendr na mýtné  
je největší státní  

soutěží minimálně  
za posledních 

10
let.

Mýtné, jak šel časKapsch a mýtný systém (v miliardách korun)
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červen 2005

Vláda schválila 
zadávací dokumentaci 
a ministerstvo dopravy 
vyhlašuje soutěž 
na dodavatele a pro-
vozovatele mýtného 
systému.

listopad 2005

Vítězem tendru je vyhlášeno konsorcium 
v čele s Kapschem s cenou 22 miliard ko-
run. Další tři firmy jsou ze soutěže vyřazeny, 
sdružení Ascom Fela s Damovem a ABD 
Group nabídlo systém za 15 miliard korun 
a italská Autostrade za 17,5 miliardy. Nejvyšší cenu, 
33,7 miliardy, navrhlo konsorcium A-Way a AŽD.

březen 2006

ÚOHS řeší námitky vyřa-
zených firem a potvrzuje 

vítězství Kapsche.

leden 2007

Kapsch po řadě problémů 
spouští mýtný systém včas 
na 970 kilometrech dálnic. 

srpen 2007

Autostrade neuspěla s ka-
sační stížností u Nejvyšší-

ho správního soudu.

červenec 2016

Ministerstvo nestíhá vypsat řádný otevřený 
tendr na další desetileté období, vláda schválila 
prodloužení smlouvy se společností Kapsch. 
MD následně uzavřelo dodatek na maximálně 
tři roky za 5,27 miliardy korun.

červen 2017

Ministerstvo vypisuje 
technologicky neutrální 
tendr s předpokláda-
nou hodnotou zakázky 
29 miliard za deset let.

Pr
am

en
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náklady (provoz a splátky)         výnosy

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/boj-o-mytne-zacina-tok-vypsal-nejvetsi-tendr-posledniho-desetileti-1333734


n Brněnská firma 
Arkon Flow Systems 
dodá měřiče pro 
peruánské vodárny 
za 1,4 milionu korun. 
Pro transakci získala 
financování od České 
exportní banky.

Jan Stuchlík

Vůbec poprvé podpořila Česká 
exportní banka vývoz do Peru. 
Poskytla exportní úvěr 
brněnské firmě Arkon Flow 
Systems, která dodá správci 
vodárenské a kanalizační sítě 
v pobřežním městě Chimbote 
elektromagnetické průtoko-
měry celkem za 1,4 milionu 
korun. Pro brněnskou firmu, 
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n Spotřebitelské 
půjčky začaly některé 
z nebankovních firem 
nabízet jako podnika-
telské.

Arsen Lazarevič,  
Jaroslav Bukovský

Nebankovní úvěrové firmy 
přišly na způsob, jak lidem 
svobodně půjčovat peníze 
i přes zpřísnění úvěrové legis-
lativy. Nový zákon o spotřebi-
telském úvěru měl od března 
zamezit byznysu s půjčkami 
firmám bez úvěrové licence 
od ČNB a podstatně omezit 
půjčky nejvíce rizikovým 
dlužníkům. 

Zákon se ale nevztahuje 
na úvěry živnostníkům, 
některé z firem tak začaly 
upřednostňovat podnika-
telské půjčky před spotřebi-
telskými. Méně totiž riskují. 
Chybějící povinnost důkladně 
si zájemce o půjčku prověřit 
totiž vylučuje, že by dlužník 

mohl bez sankcí od smlouvy 
odstoupit. „Někteří nepoctiví 
zprostředkovatelé či posky-
tovatelé úvěrů se snaží obejít 
zákon o spotřebitelských 
úvěrech tím, že nutí zájemce 
o úvěr, aby si pořídili 
živnost,“ potvrzuje 
šéf právníků 
poradenské 
společnosti 
Partners Sta-
nislav Holeš. 
Obdobnou 
zkušenost má 
i konkurenční 
Fincentrum. 
„Nárůst žádostí 
o financování živnost-
níků u nás meziročně vzrostl 
o více než osmdesát procent,“ 
uvádí šéf úvěrové firmy Vefera 
Jakub Vojta, který v byznysu 
působí už téměř deset let.

Podle Pavola Zubka z úvěro-
vé společnosti Crediton roste 
zájem o podnikatelské úvěry 
i nabídka firem, ktkeré takové 
úvěry poskytují. „Jen v prvním 
čtvrtletí zařadily podnikatel-

skou půjčku do nabídky dvě 
desítky nebankovních úvěrá-
řů,“ říká Adam Martinec z úvě-
rové firmy Cream Finance. 
Půjčku takzvaně na IČO často 
dostanou i ti, kteří by jinak 

na peníze nedosáhli. 
„Lidé se často chtějí 

zbavit starších 
nevýhodných 
půjček, při-
čemž by jim 
ale normálně 
nepůjčily ani 
nebankovní 

firmy,“ dodává 
Vojta.
Zatímco zákon 

o spotřebitelském 
úvěru mimo jiné omezuje 
sankce za předčasné splacení 
půjčky, či předepisuje dvoutý-
denní lhůtu na rozmyšlenou, 
podnikatelský úvěr taková 
ustanovení obsahovat nemusí. 
„Jde o legální, zato neetickou 
praktiku, kdy zákazník zbyteč-
ně přichází o zákonnou ochra-
nu,“ uvádí Ondřej Holoubek ze 
společnosti Provident.

Byznysu s rizikovými 
půjčkami se dál daří

U firmy  
Vefera narostl počet  

žádostí o financování 
živnostníků o více než

80
procent.

Česká obchodní banka v loňském roce financovala 59 obchodů, 
které spadají do kategorie malých a středních firem, což byly skoro 
tři čtvrtiny všech uzavřených kontraktů. Za letošních první pět měsíců 
uzavřela 29 smluv se středními firmami v objemu 351 milionů korun. 
„Z nich je sedm obchodních případů v objemu 284 milionů korun 
ve třech latinskoamerických státech – v Chile, Peru a na Kubě,“ uvedl 
mluvčí ČEB Jan Černý.

Tři čtvrtiny kontraktů ČEB  
připadly na menší firmy

Exportní banka úvěruje  
také vývoz středních firem

FIRMA OEZ LETOHRAD do konce roku zprovozní novou 
skladovací halu a kvůli rostoucí výrobě jističů přijme dvě stovky 
lidí. Podnik v loňském fiskálním roce utržil 5,14 miliardy korun, 
meziročně o 19,6 procenta více. Původně český výrobce elektro-
instalačního materiálu patří deset let koncernu Siemens. 

EXPANZE U SIEMENSU
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Pošta rozšíří 
své finanční 
služby
Česká pošta do dvou let 
zvýší počet přepážek pro 
finanční služby na poboč-
kách o 130, tedy o šedesát 
procent. Náklady na jejich 
vybudování uhradí ČSOB, 
která bude staronovým 
bankovním partnerem pošty 
i v dalších letech.

Pošta bude moci nově 
specializované přepážky 
využít i pro poskytování 
vlastních služeb, popřípadě 
služeb třetích stran, napří-
klad prodej energií. Místo 
ČSOB bude režim na přepáž-
kách řídit pošta.

ČSOB má s poštou smlou-
vu o poskytování finanč-
ních služeb na pobočkách 
do konce roku. Spolupráce 
poště přinášela 1,5 miliardy 
korun ročně. Banka loni 
vyhrála výběrové řízení 
na poskytování služeb i pro 
další období. /čtk/

jejíž tržby loni přesáhly dvacet 
milionů korun, patří Latinská 
Amerika ke klíčovým trhům. 
Dosud největší obchod udělala 
s vodárnami v kolumbijské 
Bogotě.

Státní ČEB i tímto ob-
chodem demonstruje, že se 
posouvá od velkých transakcí 
za miliardy korun k menším 

úvěrům pro střední podni-
ky.  „Otevíráme trh, který je 
na seznamu zájmových zemí 
Exportní strategie České 
republiky. Tento obchod vyja-
dřuje naši strategii podpory 
malých a středních podniků 
při jejich expanzi na nové 
trhy,“ tvrdí generální ředitel 
ČEB Karel Bureš. Firma Arkon 

Flow Systems v Peru už dříve 
získala několik menších za-
kázek. „Tentokrát jde o první 
obchod v oblasti vládních 
vodohospodářských projektů 
spojených s inovací, renovací 
a nově budovaných systémů 
pro zlepšení distribuce vody 
ve městech Peru,“ říká Šárka 
David Tichá, ředitelka Arkon 
Flow Systems. O další zakázky 
usiluje v peruánských měs-
tech Arequipa a Lima. 

O financování kontraktu 
požádala Arkon Flow Systems 
už poněkolikáté ČEB, neboť se 
na podpoře vývozu nedohodla 
s komerčními bankami. „Zajiš-
tění exportního financování 
je zásadní v konkurenci 
s velkými firmami. Klíčové je 
také u vládních a veřejných 
tendrů,“ dodává Tichá.
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n Patnáct firem, 
kterým patří domy 
a hotely po celém 
Česku, změnilo vlast-
níka. Původní majitel, 
skupina Cimex miliar-
dáře Petra Lukeše, ale 
o ničem nevěděl.

Daniel Novák

Jedna z největších českých 
hotelových sítí Orea Hotels, 
hotely, jako jsou legendární 
Pyramida v Praze 6 nebo 
Zvon v Mariánských Lázních, 
a řada dalších nemovitostí 
ze skupiny Cimex v součtu 
za miliardy korun čelí poku-
su o převzetí. Celkem patnáct 
firem, v nichž jsou tyto reali-

ty umístěné, podle obchodní-
ho rejstříku změnilo majitele 
i statutární orgán. Avšak 
původní vlastník Cimex nic 
netušil. Změny jsou proto 
podle skupiny neopráv-
něné a neodpovídají 
právnímu stavu.

„Zjevně se 
jednalo o při-
pravenou akci 
s použitím 
falšovaných 
dokumentů. 
Podnikáme 
veškeré právní 
kroky vedoucí 
k nápravě do re-
levantního stavu. 
Samozřejmě jsme se obrátili 
na policii a podali trestní 
oznámení na neznámé-
ho pachatele,“ řekl Pavel 
Šťastný, ředitel vnitřních 

záležitostí Cimexu. Hlavním 
motivem pachatele bylo 
podle manažera získání ma-
jetkového prospěchu. „Zatím  
neevidujeme žádnou přímou 

finanční škodu, případné 
škody způsobené 

jednáním neo-
právněné osoby 

v dotčených 
společnostech 
nám též ne-
jsou známy, 
věc je ve sta-
diu šetření 

a prověřování,“ 
doplnil Šťastný. 

Újmou je podle něj 
fakt, že nastalo neo-

právněné nakládání s majet-
kem koncernu.

Firmy s majetkem v mi-
liardách korun vyvedla 
z Cimexu na jaře založená 

společnost Philomena se 
základním kapitálem deset 
tisíc korun. Jejím vlastníkem 
a jednatelem je Viktor Chlup 
ze severočeského Lučního 
Chvojna.

 „Firmy ze skupiny Cimex 
jsem koupil od pana Kosnara 
(Miroslav Kosnar je generální 
ředitel Cimexu – pozn. red.),“ 
sdělil deníku E15 Chlup. 
Tvrzení Cimexu, že změny 
v obchodním rejstřík nechal 
udělat neoprávněně, označil 
za „zajímavé“. Po otázce, 
zda může transakci doložit 
smlouvami a podpisy, Chlup 
telefonní rozhovor ukončil.   

„Případ podobného roz-
sahu je v Česku ojedinělý,“ 
reagoval na kauzu advokát 
Bystrík Bugan, který se 
zabývá obchodním právem. 
U zápisu do rejstříku o někte-

Cimex chce někdo připravit 
o nemovitosti za miliardy

Firmy  
s miliardovým  

majetkem vyvedla  
z Cimexu na jaře založená 
společnost Philomena se 

základním kapitálem

10
tisíc korun.

rých zápisech podle něj soud 
nerozhoduje usnesením, 
ale rovnou je zapíše a pošle 
aktuální výpis. „Dotčená 
společnost se v takových 
případech nemůže odvolat,“ 
dodal právník Bugan.

Pro Viktora Chlupa není 
kontroverzní vstup do firem 
ze skupiny Cimex prvním 
angažmá v byznysu. V mi-
nulosti byl představitelem 
společností napojených 
později na podnikatele Víta 
Zaorálka. Ten byl v roce 2014 
odsouzený na čtyři roky 
vězení coby hlava organizo-
vané skupiny za tunelování 
devíti firem se škodou přes 
sto milionů korun.

Pojítkem mezi Chlupem 
a Zaorálkem je například 
zkrachovalá realitní společ-
nost Sidia. Do ní mimo jiné 
proudily finanční prostředky 
z aktuálně likvidovaného 
Metropolitního spořitelního 
družstva. O konkurz firmy 
Sidia se podle informací 
zveřejněných insolvenčním 
správcem v současnosti zají-
má rovněž policejní Národní 
centrála proti organizované-
mu zločinu.  Více E15.cz

Z POLOVINY je už vybetonovaný 140 metrů dlouhý most, nejdelší na nové silnici, kterou staví 
Ředitelství silnic a dálnic z Liberce do Jablonce nad Nisou. Práce v celkové hodnotě 360 milionů 
korun postupují podle harmonogramu a měly by skončit v květnu příštího roku.

NEJDELŠÍ NOVÝ MOST
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Adéla Čabanová

Zdravotnickým zařízením, 
která operují šedý zákal očí, 
by pomohlo znovuzavedení 
příplatků za nadstandardní 
služby. Když si lidé v roce 2012 
připláceli, přišlo navíc do oč-
ních klinik 300 až 400 milionů 
korun. Uvedl to s odkazem 
na vlastní odhady Petr Kocián, 
generální ředitel skupiny 
NeoVize s tím, že jednotlivým 
pracovištím rostl obrat o tři-
cet až devadesát procent. 

„V současnosti nejsme 
schopni nabídnout kvalit-
nější ošetření,“ říká Tomáš 
Gottwald, ředitel Nemocnic 
Pardubického kraje. Důvodem 
je právní úprava, podle které 
nesmějí zdravotníci přijmout 
peníze od pacienta v souvis-
losti se službami, za které 
zároveň platí zdravotní pojiš-
ťovna. Pacient by si musel celý 
zákrok platit sám.

„Nadstandard je žádán, pro 
poskytovatele je to doda-
tečný příjem, pro zdravotní 

pojišťovnu úspora za jinou 
zdravotní péči i pomůcky,“ 
doplnil Kocián.

Očním klinikám by tedy 
možnost opět připlácet výraz-
ně pomohla. Odhad samot-
ných klinik, kolik by vybraly 
díky nadstandardním čočkám, 
je přitom o řád vyšší, než kolik 
v roce 2013 odhadovalo mi-
nisterstvo zdravotnictví. I to 
ovšem uvádělo, že oční čočky 
jsou nejžádanější nadstan-
dard ze všech. 

V Česku se ročně provede 
přes sto tisíc operací šedého 
zákalu. Za čočky, které kromě 
zákalu napravily i jiné oční 
vady, tehdy dopláceli pacien- 
ti řádově pět až třicet tisíc 
korun. Příplatek si například 
v klinice Lexum podle starších 
vyjádření zvolila většina 
pacientů.

Podle Kociána kliniky vyšší 
příjmy investovaly zejména 
do svého vybavení. Netýká 
se to jen soukromých klinik, 
ale i očních klinik v krajských 
nebo fakultních nemocnicích. 

Nadstandard  
by očním klinikám  
přinesl stamiliony

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/utok-na-cimex-firmu-chce-nekdo-pripravit-o-nemovitosti-za-miliardy-1333713
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Jednání se táhnou od roku 
2010, ale uzavření dohody 
Česka s Tchaj-wanem o zame-
zení dvojího zdanění se stále 
oddaluje. Tchaj-wan je přitom 
pro Česko významným 
partnerem, export vzrostl 
za posledních pět let o více 
než pětinu a celkový vzájem-
ný obchod loni dosáhl  
28 miliard korun. To 
je více než napří-
klad s Portugal-
skem. 

 „Ptám se, 
proč smlouvu 
s Tchaj-wa-
nem stále 
nemáme, když 
třeba i se Sever-
ní Koreou jsme ji 
podepsali,“ uvedla 
na konferenci o obchodu 
s Asií ASBUCO Alice Rezková 
z Asociace pro mezinárodní 
otázky. „Dokončení konzulta-
cí o textu dohody komplikuje 
specifické mezinárodněp-
rávní postavení Tchaj-wanu, 
které znemožňuje sjednání 
standardní mezinárodní 
smlouvy. Dále také odlišné 
představy obou zemí o tom, 
jak situaci řešit,“ informovala 
Irena Valentová z tiskového 
oddělení ministerstva zahra-
ničních věcí.

Škoda Auto loni na Tchaj-
-wanu prodala čtyři tisíce 

vozů, karlovarská firma 
Moser tam provozuje síť osm-
nácti obchodů s luxusním 
sklem. V Česku zase investuje 
téměř třicítka tchajwanských 
firem, a to zejména do výroby 
elektroniky. Největšími jsou 
společnosti Foxconn, Acer, 
BenQ nebo Asus.

Česko patří k zemím, 
které oficiálně neu-

znaly Tchaj-wan 
jako samostat-

ný stát s ohle-
dem na to, že 
si na ostrov 
dlouhodobě 
činí nárok 

pevninská 
Čína. Přesto 

ale například 
agentura CzechIn-

vest uzavřela dohodu 
o podpoře investic s Tchaj- 
wanským centrem pro 
průmyslový rozvoj a mezi 
vysokými školami obou zemí 
je podepsáno šest desítek 
memorand o porozumění.

Dohodu o zamezení 
dvojího zdanění oficiálně 
vyjednávají Česká ekono-
mická a kulturní kancelář 
v Tchaj-peji a Tchajwanská 
ekonomická a kulturní kance-
lář Praha. „Časový horizont, 
kdy by mohlo dojít k podpisu, 
nelze odhadnout,“ uvedla 
Valentová. /sti/

Česku stále chybí 
obchodní dohoda 
s Tchaj-wanem

Vývoz z Česka 
 na Tchaj-wan vzrostl  

za posledních pět  
let o více než

20
procent.

PRÁVĚ V PRODEJI

„JEDNOU ZMĚNÍME POVAHU NÁSILNÍKŮ“

ŠPIČKOVÝ NEUROCHIRURG

DAVID NETUKA
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Podnikatelů ubylo  
deset tisíc 
Počet podnikatelů, kteří si 
samostatnou výdělečnou 
činností skutečně vydělávají, 
klesl v prvním čtvrtletí o de-
set tisíc na 971 tisíc. Vyplývá 
to z evidence České správy 
sociálního zabezpečení. Loni 
počet podnikatelů, například 
soukromých lékařů, umělců 
či zemědělců, o pět tisíc 
stoupl. 

Vítkovice postaví továrnu 
za tři čtvrtě miliardy
Ostravská společnost Vítko- 
vice – výzkum a vývoj – 

technické aplikace začne 
v červenci v průmyslové 
zóně v Mošnově stavět to-
várnu na výrobu speciálních 
ocelí za 750 milionů korun. 
Dokončena má být příští rok.

Developer Trigema zvýšil 
čistý zisk o polovinu
Společnost Trigema v loň-
ském roce zvýšila čistý zisk 
meziročně o 51 procent 
na 148 milionů korun. Obrat 
developera vzrostl rovněž 
o 51 procent na 1,19 miliardy 
korun. Výsledky ovlivnil 
zejména prodej nových bytů 
a některé stavební zakázky. 
/čtk/

Krátce



Česko je rájem  
umělého oplodnění

Tomáš Stingl

Počet cyklů umělého oplod-
nění na českých klinikách 
se od roku 2007 více než 
zdvojnásobil ze 17 tisíc ročně 
na současných více než  
35 tisíc. Vyplývá to z údajů 
Národního registru asisto-
vané reprodukce. Pomoc při 
umělém oplodnění tu posky-
tují už čtyři desítky zdra-
votnických zařízení. Obor 
zažívá v Česku boom, klienti 

přijíždějí z 60 zemí světa. 
Za posledních deset let se 
z českých vajíček narodilo 
minimálně pět tisíc Irů nebo 
15 tisíc Němců. 

„V porovnání například 
s Velkou Británií totiž vyjde 
zákrok v Česku na třetinu až 
čtvrtinu nákladů. Navíc jsou 
v zahraničí zakázané někte-
ré metody, jako například 
v Německu umělé oplodnění 
s darovanými vajíčky či 
využití spermií anonymních 

dárců,“ vysvětluje Ondřej 
Jež, ředitel poradenství pro 
fúze a akvizice ze společ-
nosti Deloitte. Asistence 
při jednom cyklu umělého 
oplodnění stojí zahraničního 
pacienta v Česku 80 až  
120 tisíc korun. „Odhadova-
ný roční obrat tohoto oboru 
je až čtyři miliardy korun,“ 
říká Hana Višňová z pražské 
kliniky asistované reproduk-
ce IVF Cube. Zahraniční pár 
tu navíc musí být asi týden 

| 8 | BYZNYS

Počet cyklů umělého 
oplodnění na českých 

klinikách se od roku 2007 
více než zdvojnásobil ze 

17 tisíc 
ročně na současných více 

než 

35 tisíc.

n Na více než 40 českých klinik přijíždí stále více párů 
z Německa nebo Irska, kde jsou striktnější zákony. Obrat 
byznysu s asistovanou reprodukcí se vyšplhal už na čtyři 
miliardy korun ročně. Další peníze utrácejí zahraniční 
pacienti za hotely a služby. Česko je silné v dárcovství 
vajíček, ve vývozu spermatu kralují Dánové.
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Sperma nejvíce vyvážejí Dánové
Největší spermobanku na světě provozuje v dánském 

Aarhusu podnikatel Ole Schou. „Firma Cryos International 
zásobuje spermatem více než 80 zemí světa,“ uvádí Schou. 

V roce 1981 měl prý podnikatel „sen o zmrazeném spermatu“ a stal 
se tímto tématem téměř posedlý. Později zprovoznil spermobanku, která 

napomohla narození už více než 30 tisícům dětí na planetě. Každý rok přibývají 
zhruba další dvě tisícovky. V Dánsku je velké množství dárců spermatu. Byznysu svědčí, že 

severská země patří ke státům, kde zákony umožňují darovat sperma anonymně. Firma si také 
udělala mezi muži průzkum a zjistila, že skoro polovina z nich zároveň dává krev. Podle Schoua 

má tudíž na dárcovství spermatu vliv i altruismus tradičně zakořeněný v dánské společnosti. 
Globální objem obchodu se spermatem se má podle nové studie společnosti Grand View 
Research vyšplhat ze současných zhruba 3,5 miliardy dolarů na pět miliard v roce 2025.

Jak náročný je odběr vajíček
Dárkyně musejí nejprve podstoupit několik vyšetření včetně 
genetických testů a testů na vyloučení HIV, žloutenky a dalších 
chorob. Dále musí podstoupit stimulaci vaječníků pomocí každodenních 
injekcí. Stimulace trvá deset až 14 dnů. Následuje zákrok v krátké celkové narkóze, při němž 
bývá v průměru odebráno deset až 15 vajíček. Partner příjemkyně se musí v den odběru 
dostavit na kliniku a odevzdat spermie, aby mohla být získaná vajíčka ihned oplozena. 
„Potom čekáme pět dnů, než narostou vzniklá embrya do stadia vhodného k zavedení 
do dělohy příjemkyně. Pro pacienty ze zahraničí to tedy znamená, že stráví přibližně týden 
v České republice,“ podotýká Višňová.

fyzicky přítomen, takže 
utratí další peníze za ubyto-
vání a služby. „Udělali jsme 
si tu trochu i prázdniny, 
zůstali jsme déle,“ podotýká 
pacientka Anita, která při-
jela s manželem na kliniku 
do Prahy z Irska, a podařilo 
se jí zde podstoupit úspěšně 
umělé otěhotnění.

Největším hráčem na trhu 
je skupina FutureLife, která 
sdružuje asi 13 tuzemských 
klinik a další na Slovensku, 
v Irsku a Velké Británii. 
Spolumajitelem skupiny, 
která kontroluje více než 
třetinu tuzemského trhu, je 
podnikatel a předseda hnutí 
ANO Andrej Babiš. „Skupina 
je třetím největším poskyto-
vatelem asistované repro-
dukce v Evropě, pracuje v ní 
více než 900 lidí a loni měla 
obrat nad úrovní 1,8 miliar- 

dy korun,“ informovalo 
marketingové oddělní Fu-
tureLife. Společnosti se daří 
přes své zahraniční kliniky 
hledat nové pacienty, kteří 
pak přijíždějí na zákrok 
do Česka. Například brněn-
ská klinika Reprofit, která 
do skupiny patří a která je 
i největší tuzemskou klini-
kou asistované reprodukce, 
měla loni tři tisíce pacientů. 
Přitom tři čtvrtiny z nich 
byly ze zahraničí, mimo 
jiné z Británie, Francie, USA 
nebo Izraele.

Kliniky chtějí nyní více 
oslovit také českou veřejnost 
i s ohledem na to, že první 
tři pokusy o umělé oplod-
nění platí českým párům 
pojišťovna. Hledají zároveň 
dárkyně vajíček, které mo-
hou za jeden odběr získat až 
30 tisíc korun.
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n Honda představila 
dvě nová elektroauta, 
jedno výhradně pro 
čínský trh.

Karel Pučelík

Japonská automobilka 
původně byla průkopníkem 
vodíkového pohonu, který 
vedení společnosti pova-
žovalo za ekologičtější než 
elektrickou variantu. Vysoká 
poptávka po elektromoto-
rech ji ale donutila strategii 
změnit. Jedná se o změnu 
zásadní, vedení totiž plánu-
je, že elektrické vozy budou 
v roce 2025 tvořit dvě třetiny 
celkových prodejů značky. 

Automobilku ke změně 
strategie vedou nejen globál-
ně rostoucí prodeje elektric-
kých aut, ale také politika 
čínské vlády, která stále více 
tlačí elektromobilitu jako 
formu potlačení konku-
renční výhody západních 
automobilek, které mají více 
zkušeností s výrobou „tra-
dičních“ naftových a benzi-
nových aut. 

Japonská automobilka 
v příštím roce plánuje uvést 
na trh hned dva elektromo-
bily. První z nich bude určen 
k prodeji na světovém trhu. 

Druhý vůz si ale Evropan 
nekoupí, určen bude totiž 
pouze pro čínský automo-
bilový trh. Obě auta by měla 
být představena v září na au-
tosalonu ve Frankfurtu. 

Konkurence na poli 
elektrických vozů má ale 
v současnosti náskok. 
Honda, která svěřila vývoj 
elektromobilů samostatné 
divizi, se věnuje i vývoji 
baterií, které budou jejich 

vozy pohánět. Jedním z cílů 
je vytvoření bezdrátového 
rychlonabíjecího systému, 
který ideálně po čtvrthodině 
nabíjení zvýší dojezd auta 
o 150 mil. Samotné baterie 
pak mají být lehké a lépe za-
komponované do interiéru 
vozů. Japonská automobilka 
se také zaměří na rozvoj au-
tonomních systémů řízení. 
Svůj vlastní plánuje vytvořit 
do roku 2025.

Honda vsadila 
na elektromobily

Počet obětí londýnského požáru vzrostl

Požáru výškového bytového domu v Londýně podlehlo 
nejméně 17 lidí. Oznámil to šéf londýnské policie Stuart 
Cundy. Dá se podle něj předpokládat, že počet mrtvých 
ještě poroste. Nic podle něj nenasvědčuje tomu, že by 
oheň měl něco společného s terorismem.  

Robert Bosch investuje do výroby polovodičů

Německý dodavatel automobilových součástek Robert 
Bosch hodlá investovat jednu miliardu eur do závodu 
na výrobu polovodičů v Německu. S odvoláním na zdro-
je obeznámené se situací o tom informovala agentura 
Reuters. Na výstavbě závodu, který má stát u Drážďan, se 
bude kromě Bosche podílet také EU a německá vláda. 

Google sází na biologická léčiva

Společnost Google investuje spolu se švýcarským far-
maceutickým koncernem Novartis 300 milionů dolarů 
do fondu investiční firmy Medicxi. Sází na to, že evropské 
biotechnologické společnosti vyvinou léky, které budou 
znamenat průlom v dosavadní léčbě pacientů.

Islámský stát údajně ovládl komplex Tora Bora

Radikální skupina Islámský stát tvrdí, že její bojovníci se 
zmocnili afghánského jeskynního komplexu Tora Bora, 
kde se dříve ukrýval Usáma bin Ládin. Hnutí Tálibán ale 
vzápětí tuto informaci popřelo. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,799

Čína 1 3,450

Dánsko 1 3,525

EMU 1 26,210

Chorvatsko 1 3,542

Japonsko 100 21,316

Kanada 1 17,672

Maďarsko 100 8,517

Norsko 1 2,767

Polsko 1 6,222

Rusko 100 40,736

Švédsko 1 2,694

Švýcarsko 1 24,100

Turecko 1 6,674

USA 1 23,468

Velká Británie 1 29,893

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 15. 6. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 99,00   1,54 % 

ČEZ 450,00   -0,35 % 

Erste Bank 839,60   -0,96 % 

Fortuna 121,95   -2,44 % 

Kofola 432,00   -0,92 % 

KB 925,30   0,14 % 

Moneta 78,75   -0,19 % 

O2 CR 283,00   -1,08 % 

Pegas 899,20   0,47 % 

Philip Mor. ČR 14 350,00   1,06 % 

TMR 670,00 0,00 %

Unipetrol 279,00   -0,36 % 

VIG 637,10   -0,44 % 

Celkový objem (v tisících korun) 471 340

Akcie na pražské burze 15. 6. 2017 

Zlatý důl 
rozšířené 
reality
Vzpomínáte na mánii Po-
kemon Go, která pobláznila 
celý svět? Jednalo se o jeden 
z prvních nápadů, jak ucho-
pit takzvanou rozšířenou 
realitu. Ta využívá reálného 
světa doplněného počítačem 
vytvořenými objekty. 

S nápadem tehdy přišla 
společnost Nintendo, jejíž 
akcie v tu chvíli raketově 
vzrostly. Jenže se záhy uká-
zalo, že za skvělou myšlen-
kou nestojí žádný komerční 
plán. Neúspěšného pokusu 
si však dobře všimli větší 
giganty Microsoft, Google 
a Facebook. Minulý týden 
představil svůj návrh využi-
tí rozšířené reality i Apple, 
který se tak snaží naskočit 
do již rozjetého vlaku. 

V čem tyto společnosti 
vidí tak velký potenciál? 

Rozšířená realita prakticky 
ruší hranice počítačového 
světa ztělesněné rámem 
monitoru. Tím se například 
obrovsky rozšiřuje pro-
stor pro reklamní využití. 
S rozšířenou realitou bude 
k dispozici pro inzerci celý 
svět a ne jen jedna webová 
stránka. Díky rozšířené 
realitě si bude možné 
vyzkoušet jakýkoli produkt 
a zboží, aniž by bylo třeba 
zajít do obchodu. On-line 
nakupování tak získá zcela 
nový rozměr. 

To je samozřejmě už 
trochu horší zpráva pro 
společnosti provozující 
nákupní centra. Obrovský 
potenciál je v počítačových 
hrách, filmovém průmyslu, 
ale i v designerských profe-
sích, lékařství, vzdělávání… 
Prakticky každý obor může 
těžit z rozšířené reality. 

Ten, kdo správně uchopí 
tento nápad jako první, 
bude mít v budoucnu 
přístup ke zlatému dolu 
21. století. Ví to Microsoft, 
Google, Facebook a nyní už 
i Apple, přestože od nápa-
du k realizaci zbývá ještě 
několik let. 

Autor je analytikem České spořitelny

Akcie, měny & názory

Pavel Smolík

ELEKTRICKÝ TREND. Zarputilý zastánce vodíkového pohonu, 
Honda, se nechal strhnout nástupem elektromobilů.
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n Pro prezidenta 
Donalda Trumpa 
jde v krátké době již 
o druhé podezření 
související s možným 
ovlivňováním americ-
kých voleb ze strany 
Ruska .

Zvláštní vyšetřovatel Robert 
Mueller, který objasňuje roli 
Ruska v loňských prezident-
ských volbách ve Spojených 
státech, podle několika ano-
nymních zdrojů deníku The 
Washington Post (WP) za-
hájil vyšetřování prezidenta 
Donalda Trumpa. Prověřuje 
údajné obvinění, že se šéf Bí-
lého domu pokoušel v rámci 
aféry kolem ovlivňování 

hlasování z Ruska nepřípust-
ným způsobem ovlivňovat 
americkou justici. 

Trump na Twitteru své 
údajné vyšetřování označil 
za další pokračování smy-
šlené ruské kauzy. Mueller 
vede od poloviny května 
zvláštní vyšetřování role 
Ruska v loňských prezident-
ských volbách a také možné 
spolupráce mezi Ruskem 
a zástupci předvolební kam-
paně nynějšího amerického 
prezidenta Donalda Trumpa 
s cílem ovlivnit loňské 
prezidentské volby v nepro-
spěch jeho soupeřky Hillary 
Clintonové.

„Únik informací z FBI 
týkajících se prezidenta je 
ostudný, neomluvitelný a ne-
legální,“ řekl listu Marc Cora-

llo, mluvčí advokáta Marka 
Kasowitze, který za Bílý dům 
zodpovídá všechny dotazy 
týkající se vyšetřování údaj-
ných zásahů Ruska do voleb.

Sám Trump již na zprávu 
listu zareagoval na Twitteru. 
„Vymysleli si příběh o ne- 
existující spolupráci (mého 
štábu) s Rusy, nenašli žádný 
důkaz, tak nyní v tomto 
smyšleném příběhu přišli 
s ovlivňováním justice. Pěk-
né,“ napsal prezident.

Vyšetřování údajného 
ovlivňování justice ze strany 
prezidenta Trumpa začalo 
podle WP několik dní poté, 
co Trump z funkce 9. května 
nečekaně odvolal ředite-
le Federálního úřadu pro 
vyšetřování (FBI) Jamese 
Comeyho. /čtk/

Mueller vyšetřuje  
vliv Trumpa na justici

NA NĚKOLIK HODIN včera americké bezpečnostní úřady evakuovaly přístav v jihokarolínském 
Charlestonu kvůli podezření, že na palubě lodě Maersk Memphis může být takzvaná špinavá bom-
ba, tedy nálož obsahující radioaktivní materiál. Žádné nebezpečí ale zjištěno nebylo a poplach byl 
odvolán, uvedla pobřežní stráž s tím, že člověk, který hrozbu nahlásil, byl zadržen. 

PLANÝ POPLACH
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KAUZA. Vyšetřování Mueller zahájil pár dní po odvolání Jamese Comeyho z vedení FBI.
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Čína bude v následujících 
měsících poprvé od roku 
2004 prodávat dluhopisy 
nominované v dolarech. 
Bude to zároveň spolu s jüa-
novými dluhopisy její první 
zahraniční emise poté, co 
jí koncem května meziná-
rodní ratingová agentura 
Moody’s zhoršila úvěrová 
hodnocení. 

Emise bude sestávat 
z dluhopisů v čínské měně 
v hodnotě 14 miliard jüanů 
(48 miliard korun) a dlu-
hopisů nominovaných 
v dolarech v hodnotě dvou 
miliard dolarů. Dolarovou 
emisi Čína na trh uvedla 
naposledy v říjnu 2004. 
Ve snaze internacionali-
zovat svou měnu prodává 
Čína jüanové dluhopisy 

už několik posledních let. 
Nynější emise půjde na trh 
letos v Hongkongu, polovi-
na ještě tento měsíc, prodej 
druhé poloviny a prodej 
dolarových dluhopisů se 
plánují na letošní druhé 
pololetí.

Prodej dluhopisů má 
otestovat, zda se snížení 
ratingu projeví ve zvýše-
ní nákladů na výpůjčky. 
Agentura Moody’s koncem 
května zhoršila úvěrová 
hodnocení Číny o jeden 
stupeň na A1 a svůj krok 
vysvětlila předpokládaným 
zpomalováním hospodář-
ského růstu a pokračujícím 
růstem dluhu, což obojí 
podkope finanční pozici 
druhé největší ekonomiky 
světa. /čtk/

Čína po 13 letech 
vydá dolarové bondy

Ruský prezident Vladimir 
Putin v každoročním pří-
mém televizním přenosu 
přesvědčoval ruskou ve-
řejnost, pociťující dopady 
poklesu cen ropy a plynu 
i důsledky západních 
sankcí, že zase bude líp. 
Zároveň ujišťoval o svém 
přání zlepšit vztahy se Spo-
jenými státy, kterému však 
podle něj brání protiruská 
hysterie na druhé straně 
oceánu. 

Ani po čtyřech hodinách 
na obrazovce, které letos 
zpestřily uštěpačné vzkazy 
od jeho kritiků, Putin 
neodpověděl jednoznač-
ně na dotaz, zda za rok 
přijde zase, tedy zda bude 
kandidovat v březnových 
prezidentských volbách 
na další šestileté období.

Rusko podle Putina 
nepovažuje Spojené státy 
za nepřítele a přeje si nor-
malizaci vztahů, což ale ne-
závisí pouze na Rusku. Za-
žertoval také, že Rusko je 
připraveno udělit politický 
azyl bývalému řediteli FBI 
Jamesi Comeymu, odvola-
nému během vyšetřování 
„ruské stopy“ v amerických 
prezidentských volbách.

Putin upozornil, že bez 
konstruktivní spolupráce 
s USA nelze vyřešit konflik-
ty v Sýrii, jinde na Blízkém 
východě ani na Ukrajině.

Ruský prezident se 
v rámci pořadu zaměřil 
i na západní sankce. Ty 
pro Rusko údajně nejsou 
historicky ničím novým, 
ani nepředstavují kardinál-
ní problém. Ruské ekono-
mice podle něj více uškodil 
pokles cen a poptávky 
po tradičních vývozních 
komoditách, plynu a ropě, 
než sankce, které poškozují 
i státy, které je vyhlásily. 
Kladnou stránkou sankcí 
je naopak podle Putina to, 
že donutily Rusko rozvíjet 
dříve zaostávající oblasti 
vlastní ekonomiky.

Prezident připustil, že 
sankce se v ekonomice 
projevily, ale nemyslí si, že 
by představovaly „kardi-
nální“ problém. Více Rusko 
postihly výkyvy světové 
ekonomiky. Prohlásil také, 
že Moskva bude při prodlu-
žování vlastních protiopa-
tření přihlížet k postoji 
zemí prodlužujících sankce 
proti Rusku. /čtk/  
 Více E15.cz

Putin čtyři hodiny 
povzbuzoval Rusy

www.E15.cz | 11 |
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Tvář dne 

 Myslím si, že je tu velká skupina 
lidí, kteří pracují jako OSVČ 
a nejsou z národohospodářského 
hlediska efektivně využití,

řekl předseda Senátu Milan 
Štěch (ČSSD)

Fo
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Spasí Zaorálek 
ČSSD?
Udělejme si jasno. Výsledkem 
personálních manévrů sociál- 
ní demokracie není žádný tri-
umvirát. Za volební výsledek 
strany převzal stoprocentní 
odpovědnost místopředseda 
ČSSD, ministr zahraničí Lubo-
mír Zaorálek. Po sněmovním 
plebiscitu se buď stane premi-
érem, anebo skončí. V hospodě 
by se řeklo − buď se na postu 

volebního lídra udělá, nebo od-
dělá. Statutární místopředse-
da strany, ministr vnitra Milan 
Chovanec bude v pozadí admi-
nistrativně řídit stranu, přesně 
podle stanov ČSSD. Jestli mu 
pozice v závětří přinese body, 
se dá těžko odhadnout. Jistý 
čas na přípravu předpolí pro 
boj o předsednické křeslo ale 
mít bude. Mimořádný sjezd 
socialistů s volbou nového 
předsedy se uskuteční nejspíš 
za pět měsíců. Dosluhující 
premiér Bohuslav Sobotka 
už na něm bude leda jedním 
z delegátů.

Dělení funkcí není u socia- 
listů nic nového. Vlády nad 
ČSSD se v roce 2001 dobrovol-
ně zbavil Miloš Zeman, aby 
posílil svou šanci v budoucí 

prezidentské volbě. Post před-
sedy vlády si ponechal, partaj 
předal Vladimíru Špidlovi. 
Zemanovi manévr nepomohl. 
O hlavě státu rozhodovali 
v roce 2003 politici, je to ona 
památná volba, za niž se 
dodnes mstí „zrádcům“ z řad 
ČSSD. Straně ovšem změna 
prospěla. Ze 14 procent prefe-
rencí se v roce 2002 vyšvihla 
na 32 a vyhrála volby.

Další oddělení funkcí stra-
nického předsedy a premiéra 
nastalo v Grossově éře. Tento 
šéf sociálních demokratů 
musel na jaře 2005 kvůli nejas-
nému financování koupě bytu 
pro změnu opustit premiérské 
křeslo a nahradil ho Jiří Pa-
roubek. Ten nakonec vystřídal 
Grosse i v čele socialistů a pre-

ference partaje vytáhl z osmi 
k čtyřiatřiceti procentům. 

Jestli na voliče podobným 
způsobem zafunguje emo-
tivní Zaorálek, momentálně 
neformální šéf ČSSD, a zastaví 
pád volebních preferencí 
strany, není vůbec jisté. Změna 
může zafungovat, ale nemusí. 
Tentokrát mají socialistické 
personální manévry diamet-
rálně odlišné kulisy. Podobné 
snad jen v tom, že i nyní 
panuje ve straně neklid a malá 
důvěra v budoucnost, jak 
připustil expředseda Sobotka. 
Proti sociální demokracii stojí 
beztvaré hnutí ANO, které je 
schopné nasát hlasy z širokého 
politického spektra. V minu-
lých volbách ho do sněmovny 
vynesli spíše pravicoví voliči, 

teď se k němu přiklánějí pře-
devším lidé, kteří dříve prefe-
rovali právě socialisty. Vedení 
sociální demokracie zkrátka 
není schopné držet s Andre-
jem Babišem krok, natož jeho 
marketing převálcovat. Takže 
není divu, že s malým zpož-
děním dal k dispozici svou 
funkci i volební manažer Jan 
Birke. Ani jeho nástupci není 
co závidět. Když odečteme 
letní prázdniny, kdy největším 
tahákem jistě nebudou partaj-
ní mítinky, zbývají na kampaň 
zhruba dva měsíce. Přitom 
ještě pořád není jasné, čím 
chce vlastně ČSSD zaujmout. 
Dosavadní představení vzorků 
z programu typu progresivní 
zdanění oblibě strany opravdu 
neprospělo.

Komentář

Jana Havligerová



Zemřel 
Olbram 
Zoubek
V 91 letech zemřel aka-
demický sochař Olbram 
Zoubek. Potvrdil to ředitel 
Národního filmového ar-
chivu a Zoubkův zeť Michal 
Bregant. Zoubek například 
vytvořil památník obětem 
komunismu na pražském 
Újezdě. Do povědomí 
veřejnosti se zapsal snětím 
posmrtné masky Jana 
Palacha. Zoubek vytvořil 
i Palachův náhrobek. /čtk/
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n Dvacet šest let 
po uvedení Obecné 
školy Jana Svěráka 
přijde v srpnu do kin 
snímek Po strništi bos, 
který původnímu fil-
mu dějově předchází.

Dušan Kütner

Režisér Jan Svěrák dokon-
čil svůj devátý celovečerní 
film Po strništi bos. Příběh 
malého Edy, který se za války 
musel přestěhovat s rodinou 
na venkov a najít si nové 
kamarády, je přitom do znač-
né míry založen na vzpomín-
kách režisérova otce a scená-
risty Zdeňka Svěráka.

Příběh ve filmu začíná 
v roce 1943 a končí osvoboze-
ním v květnu 1945. Dějově tak 
snímek, jenž bude mít v tu-
zemských kinech premiéru 
17. srpna, předchází jejich 

Lyričtější než Obecná škola

Chcete vědět, jak přežijí finance v internetové době?

14. 9. 2017
NÁRODNÍ TECHNICKÁ KNIHOVNA

Registrujte se na www.e15.cz/events

FINTECH REVOLUCE II.
FINTECH REVOLUCE V ČESKU A VE STŘEDNÍ EVROPĚ

266931/247 inzerce

NA VSI. Děj snímku se odehrává za války na vsi. Hlavní dětskou 
roli Edy vytvořil Alois Grec, ve filmu se objeví i Oldřich Kaiser.

Fo
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slavné Obecné škole z roku 
1991, která se naopak ode-
hrává těsně po válce a rovněž 
zachycuje dětství Zdeňka Svě-
ráka. „Je to lyrický film. Stejně 
veselý jako Obecná škola, ale 
možná ještě lyričtější,“ porov-
nal oba filmy Jan Svěrák.

Film Po strništi bos vznikl 
podle stejnojmenné knihy 
Zdeňka Svěráka, ve které 
vzpomíná na své dětství, 
rodiče i prarodiče. „Přeoráv-
ka knihy je taková, že jsem 
se musel smířit s tím, že to 
nebudou dějiny mé rodiny, ale 

bude to jinak,“ uvedl Zdeněk 
Svěrák.

Příběhy některých postav 
se tak ve filmu spojují v jednu 
osobu, jiní zase prožívají 
zcela odlišné věci, než se staly 
ve skutečnosti. „Trvalo mi 
dost dlouho, než jsem se smí-
řil, že máme vyrobit „jinou“ 
pravdu. Ale ve filmu to tak 
musí být,“ dodal.

Hlavní roli Edy ztvárnil 
Alois Grec, jeho rodiči jsou 
Tereza Voříšková a Ondřej 
Vetchý. Dále se objeví v roli 
přísného dědy Jan Tříska, 
další role obstarali Oldřich 
Kaiser, Petra Špalková či Vie-
ra Pavlíková. K vidění bude 
i Zdeněk Svěrák, jenž dostal 
menší roli ředitele školy.

Film se natáčel zejména 
ve Slavonicích a v nedaleké 
Nové Vsi, neboť díky památ-
kovému statusu Slavonic bylo 
snazší z nich vytvořit měs-
tečko z doby druhé světové 
války. Fo

to
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Dušan Kütner

Hudební talent získal James 
Paul McCartney narozený 
18. června 1942 v nemocnici 
na Walton Road v Liverpoolu 
po předcích. Jeho děde-
ček Joe se živil jako sekáč 
tabáku, nicméně byl nadšený 
amatérský hráč na kontra-
bas. Ještě dále to dotáhl jeho 
otec James (ročník 1902), 
který se již v dětství i přes 
hendikep v podobě poškoze-
ného ušního bubínku naučil 
na piano a od sedmnácti 
vyhrával s kapelou ragtime. 
Jejich geny musely být silné, 

neboť i Paulův o rok a půl 
mladší bratr Michael měl 
značné nadání a prosadil 
se s hudebně-divadelním 
satirickým triem i v televizi 
BBC a spolu vydali několik 
singlů a alb.

TRAGÉDIE V DĚTSTVÍ
Jejich matka byla porodní 
asistentka. Zemřela ale 
v říjnu 1956 na rakovinu 
prsu, když bylo budoucí 
rockové hvězdě čtrnáct. 
Rodinná tragédie Paula 
poznamenala a výrazně 
přispěla k tomu, že se začal 
soustředit na hudbu. Zřejmě 

| 14 | PROFIL PAUL MCCARTNEY

Sir Paul. 
Génius, 
který už 
dávno není 
Beatle
n I téměř půlstoletí po rozpadu 
Beatles si mnozí kritici a publicisté 
všímají více jeho působení v legendární 
kapele než téměř pětkrát delší následující sólové 
kariéry. I v ní se přitom našly výrazné momenty, 
které snesou srovnání s kultovními Brouky. 
Vždyť deset jeho sólových alb nebo desek s Wings, 
kterých se prodalo sto milionů kopií, skončilo 
v čele americké nebo britské hitparády.  
Stále aktivní sir Paul McCartney se v neděli 
dožívá půlkulatých 75 let. 

Kresba Břetislav Kovařík



Narodil se 18. června 1942 v Liverpoolu ve Velké 
Británii. Střední školu Liverpool Institute 
nedokončil. Členem skupiny Quarrymen 
(předchůdce Beatles) se stal v roce 1957, jméno 
Beatles přijala kapela v roce 1960. Beatles opustil 
v roce 1970. V letech 1971 až 1981 měl skupinu Wings, 
poté vystupoval jako sólový umělec s často se měnící doprovodnou 
kapelou. Je potřetí ženatý, má pět dětí.
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Jeho píseň  
Yesterday se dočkala 

zhruba 

2200
 coververzí a je jednou 
z nejvíce nahrávaných  

písní jinými umělci.

• S Beatles prodali asi pět 
set až šest set milionů 
alb a jsou nejprodávanější 
hudební uskupení na světě, 
jako sólový umělec prodal 
dalších sto milionů kopií.

• Získal 21 cen Grammy – 
z toho dvanáctkrát jako člen 
Beatles, šestkrát jako sólový 
umělec, dvakrát jako člen 
Wings, jednou za spolupráci 
s jinými umělci.

• V roce 1971 obdržel cenu 
americké filmové akademie 
Oscar za nejlepší filmovou 
píseň Let It Be (ze stejno-
jmenného dokumentu a také 
alba).

• Dvakrát byl zvolen 
do rokenrolové síně slávy 
– jednou jako člen Beatles 
(1988), jednou jako sólový 
umělec (1999).

• Jeho píseň Yesterday z roku 
1965 se dočkala zhruba 
2200 coververzí a je jednou 
z nejvíce nahrávaných písní 
jinými umělci.

• Je autorem nebo 
spoluautorem 32 písní, 
které dosáhly vrcholu 
americké hitparády Billboard 
Hot 100. 

• Je držitelem Řádu britského 
impéria, společně s ostatními 
členy Beatles.

• V roce 1997 byl povýšen 
královnou Alžbětou II. 
do rytířského stavu.

Úspěchy  
a ocenění

Paul  
McCartney (74)

DRUHÝ VRCHOL S WINGS
Linda McCartneyová se 
v roce 1971 stala i zakláda-
jící a trvalou členkou nové 
McCartneyho kapely Wings. 
Skupina během deseti let 
vydala osm alb, z nichž pět 
dosáhla na první příčku 
hitparád v Británii či USA 
(případně v obou zemích 
najednou) a zbylá tři byla 
nejhůře šestá. Jedním z nej-
úspěšnějších singlů byl Mull 
of Kintyre, který se se svými 
dvěma miliony kopií stal 
jedním z nejprodávanějších 
singlů v Británii vůbec.

Na počátku roku 1980 se 
ale Paul i přes svou lásku 
ke koncertování na téměř 
deset let s pódii rozloučil, 
což znamenalo i konec 
Wings. Důvodem byl nejen 
incident v Japonsku, kdy 
jej na počátku roku 1980 
zatkli kvůli drogám 
a tamní turné 
Wings bylo zru-
šeno, ale i vraž-
da souputníka 
Lennona 
v prosinci 
téhož roku. 
K rozpadu 
Wings navíc 
stejně jako 
u Beatles přispěl 
i McCartneyho per-
fekcionalismus – k nevůli 
spoluhráčů nahrával jejich 
party, a když bylo třeba, 
vyhodil z kapely i členy, kteří 
se nelíbili vydavateli.

Album McCartney II 
z roku 1980 tak nahrál zcela 
sám, což mimo jiné zname-
nalo i příklon k elektronice 
a syntezátorům. Vycvičil se 
tím ve zdatného multiinstru-
mentalistu, který hrál nejen 
na basu, kytaru či klavír, 
ale i na bicí a další nástro-
je. I v devadesátých letech 
sklízel úspěchy, například 
s hitem Hope of Deliverence 
z roku 1993 či o čtyři roky 
později s albem Flaming Pie, 
které se v britském i ame-
rickém žebříčku vyšplhalo 
na druhou pozici.

Tehdy se také začal věno-
vat i vážné hudbě. Jeho Li-

verpoolské oratorium (1991) 
ani Standing Stone (1998) 
a další ale nebyly přijaty 
s velkým nadšením.

MILOVANÁ LINDA
Tragédií bylo úmrtí jeho ženy 
Lindy. V roce 1998 zemřela 
stejně jako Paulova matka 
na rakovinu prsu. McCartney 
svou ženu velmi miloval a jak 
s oblibou říkal, kromě deví-
tidenního vězení v Japonsku 
s ní během letitého vztahu 
strávil každý den a noc.

Linda jej přitom ovlivnila 
i ve společenském životě – 
stal se vegetariánem, bojoval 
stejně jako jeho žena za prá-
va zvířat a jejich ochranu, 
angažoval se v hnutí proti 
nášlapným minám. Nicméně 
se v roce 2002  oženil podru-
hé, a to s modelkou Heather 

Millsovou, která mu v říj-
nu 2003 porodila 

dceru Beatrice 
Milly. Nedlouho 

poté se ale 
s Heather 
rozvedl. Před 
šesti lety se 
oženil potřetí, 

a to s Nancy 
Shevellovou.
Všestranný 

talent využil 
McCartney i jinde. 

Začal malovat a měl i výsta-
vu obrazů (z nichž jeden se 
jmenoval Zvracející Bowie), 
natáčel experimentální filmy 
jako například devítimi-
nutový snímek o skupině 
Grateful Dead, psal básně 
a dokonce navrhl i sérii poš-
tovních známek pro ostrov 
Isle of Man.

Nové písničky už nyní 
McCartney moc netvoří. 
Dvě poslední autorská alba 
pocházejí z let 2007 a 2013. 
Stále však koncertuje, a tak 
jej mohli loni po dvanácti 
letech vidět opět i příznivci 
v Praze. Živelný koncert  
v O2 areně přitom sedmnácti 
tisícům přítomných ukázal, 
že sir Paul je stále v dobré 
kondici a jeho fanoušci se 
od něj mohou ještě bezpo-
chyby ledasčeho dočkat.

to přispělo i k tomu, že o rok 
později navázal přátelství 
s o něco starším Johnem 
Lennonem, který sám přišel 
o matku v roce 1958 poté, co 
ji srazilo auto.

Historie Beatles je známá. 
John, Paul a George Harri-
son se sešli již v roce 1957 
ve skupině Quarrymen, 
kterou Lennon založil a jež 
se o dva roky později přejme-
novala na Beatles. Již tehdy 
se začalo ukazovat, že mezi 
hlavní vlastnosti mladého 
McCartneyho patří ctižádost 
a pracovitost. Nejvíce chtěl 
z kapely koncertovat, což 
mu zůstalo po celou jeho 
kariéru, a také nejvíce tlačil 
své spoluhráče ke psaní 
vlastních písní. A to také 
začali s Johnem dělat.

TOVÁRNA NA HITY
Pod značkou Lennon– 
McCartney vznikly zhruba 
tři stovky písní, faktem ale 
je, že skutečně společné dílo 
vznikalo jen v prvních letech 
Beatles. Později už skládali 
sami, nicméně písně stále 
podepisovali oběma jmény – 
každý z legendární poloviny 
autorského dua však měl 
vždy právo veta.

Už v dobách Beatles se ale 
začal projevovat výrazný 
rozdíl v inspiraci. Zatímco 
Paul inklinoval k optimis-
tičtějším romantickým 
melodickým baladám 
a muzikálovým melodiím, 
John byl ostřejší rocker až 
experimentátor se sociální-
mi a chmurnějšími texty.

První rozpory v Beatles 
se objevily během nahrá-
vání kultovního alba Sgt. 
Pepper’s Lonely Hearts Club 
Band v roce 1967. Tehdy se 
začala projevovat McCart-
neyho dominance, když slo-
žil větší část písní a zároveň 
si vymínil osobní kontrolu 
nad nahráváním. Po smrti 
manažera Briana Epsteina 
nedlouho po vydání alba 
navíc převzal jeho roli a sna-
žil se kapelu – která již živě 
nekoncertovala – přimět 
k větší činnosti.

PRVNÍ SÓLOVÉ KROKY
Chtěl natočit film Magical 
Mystery Tour, ale nakonec se 
na něm podílel téměř sám. 
Byl také prvním z Beatles, 
kdo začal pracovat na ryze 
vlastním projektu, kterým 
byla hudba k filmu The Fa-
mily Way z roku 1967. (O šest 
let později jej záliba ve filmu 
přivedla i k nabídce napsat 
titulní píseň bondovky Žít 
a nechat zemřít, napsal 

i hudbu k filmu Honorární 
konzul s Michaelem Cainem 
a v roce 1984 pak ke snímku 
Pozdravuj na Broad Street 
režiséra Petera Webba, 
za níž získal nominaci 
na Zlatý glóbus a cenu 
BAFTA).

V době počínajícího roz-
padu Beatles se v roce 1968 
potkal s Lindou Eastmano-
vou, kterou si o rok později 
vzal a strávil s ní třicet let. 
Měl s ní tři děti – Mary, Stellu 
a Jamese Louise – a adop-
toval i její dceru z prvního 
manželství Heather.

Po rozpadu skupiny se 
snažil bourat mýty kolem 
fenoménu šedesátých let. 
„Říkal mi někdo: Ale Beatles 
přece nebyli vůbec materia-
lističtí. To je obrovský omyl. 
S Johnem jsme si běžně 
sedli a řekli si doslova: Tak, 
a teď napíšeme něco, co nám 
vydělá na bazén,“ prohlásil 
později v jednom z rozhovo-
rů McCartney.
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OSLAVA

Sto let lokomotivy 
na Zubačce

Parní lokomotiva „Sedma“ 
354.7152 letos oslaví 
100. narozeniny v Kořenově. 
Účastníci oslav se v sobotu 
svezou i soupravou prvore-
publikových vozů. K vidění 
bude i originální poštovní 
vůz z roku 1941 a expozice 
dějin vlakové pošty. Dojde 
i k představení poštovních 
známek s lokomotivami  
„Sedmou“ a „Rakušankou“.

SPORT

Mělnická jizerská 
padesátka

Mělnická jizerská padesát-
ka se koná 17. 6. na tamním 
náměstí Míru. Závod se jede 
zásadně v létě, ale každý zá-
vodník je povinen se dostavit 
v zimní výzbroji a výstroji, 
nebo žertovném převleku. 
Závod začne tradičně v so-
botu v 17 hodin a součástí 
trati bude i překonání laviny 
či povinné pivo při zdolání 
každého okruhu.

DOPRAVA

Jízda historickou 
soupravou metra – linka C

Dopravní podnik hlavní-
ho města Prahy připravil 
na sobotu nejen pro přízniv-
ce historie pražské městské 
hromadné dopravy ojedinělý 
zážitek – jízdu historickou 
soupravou pražského metra. 
Návštěvníkům bude také 
představeno depo metra 
Kačerov. V plánu je také za-
stávka v tubusu mostu přes 
nuselské údolí.

HISTORIE

Den magistra Edwarda 
Kelleyho

Mostecký hrad Hněvín se 
v sobotu dopoledne stane 
dějištěm akce připomínající 
alchymistu Edwarda Kelley-
ho. Pro děti bude od 10 hodin 
připravena zábavná Kelleyho 
stezka. Účastníci se dovědí 
informace o pobytu magistra 
Kelleyho v Mostě. K vidění 
bude i výstava kočovného 
muzea strašidel, oživlá stra-
šidla či čarokrámek.

ŘEMESLO

Nožířské slavnosti 
v Mikulášovicích

V předposlední neděli v červ-
nu přoběhnou v Mikulášovi-
cích nožířské slavnosti. Celá 
akce je založena na prezen-
taci tradiční výroby nožů 
v továrně Mikov, ale také 
na prezentaci spolkového 
života ve městě. Připravena 
je zdarma prohlídka Muzea 
nožířské tradice, návštěvníci 
budou moci nahlédnout také 
do tajů výroby nožů. /msc/

Fo
to

 re
ut

er
s

PROCESÍ. 
Lidé v německém 
Wackersbergu se zú-
častnili v tradičních 
kostýmech procesí 
Těla Páně.
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